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یکی از اتفاقاتی که در دوران  	
شما رخ داد شکل گیری نهادی 

به نام شورای رقابت بود. لطفاً در 
مورد فلسفه تشکیل این شورا و 

چگونگی ورود جمشید پژویان به 
تیم دولت توضیح بدهید.

 در نظـــام اقتصـــادی ما، شـــورای رقابت 
ریشـــه در سیاســـت های کلـــی اصل 44 
قانون اساســـی دارد. حتـــی قبل از ابلاغ 
این سیاســـت ها، اگـــر احـــکام و قوانین 
برنامه هـــای توســـعه را بررســـی کنیـــم، 
خواهیم دید کـــه غیررقابتی و انحصاری 
بـــازار در بســـیاری از  بـــودن ســـاختار 
حوزه هـــای اقتصـــاد ایران همیشـــه یک 
دغدغـــه بـــوده اســـت و مـــا بـــه تنظیم 
انحصـــارات ســـاختار بازارهـــا نیـــاز 
داریـــم. همان طـــور کـــه می دانید 
رشـــته اقتصـــاد صنعتـــی بعـــد از 
تکمیـــل انقـــلاب صنعتـــی در 
راســـتای تکمیل علم اقتصاد 
در دنیـــا بـــه وجـــود آمـــد. 
مهم ترین موضوع اقتصاد 
صنعتی، مطالعه ساختار، 
رفتـــار و عملکـــرد بـــازار 
اســـت. فـــرض اینکه، 
 ، رهـــا ا ز با ر  ختا ســـا
درجه تمرکـــز، تعداد 
و  ن  لیدکننـــدگا تو
متقاضیان، ســـهم 

آنهـــا از بـــازار و... بتواند روی رفتـــار آنها 
و در نتیجـــه بـــر عملکـــرد و کارآیـــی بازار 
اثر بگـــذارد، باعث شـــده اســـت در دنیا 
نهادهایـــی تحـــت عنـــوان نهادهای ضد 

انحصـــار یـــا مشـــابه آن ایجاد شـــود.
بـــا تکمیـــل ایـــن نظریه هـــا و تبدیل به 
مباحث اقتصـــاد رقابتی، ایـــن موضوع 
به مســـأله ای فراتر از مقابلـــه با انحصار 
تبدیل شـــد. در زمان مســـئولیت آقای 
محمد شریعتمداری در وزارت بازرگانی، 
آقای دکتر دژپســـند معـــاون وزیر و بنده 
مدیـــرکل دفتـــر بررســـی های اقتصادی 
بودیـــم. اساســـاً مباحـــث مربـــوط بـــه 
شـــورای رقابـــت در همـــان ســـال ها در 
وزارتخانـــه به عنوان یـــک مطالبه جدی 
مطـــرح بود. مـــا در معاونـــت اقتصادی 
بـــا محوریـــت دفتـــر  وزارت بازرگانـــی 
بررســـی های اقتصادی، لایحه ای تحت 
عنوان تســـهیل رقابـــت تهیـــه کردیم. 
آقـــای دکتر پژویـــان یکی از افـــرادی بود 
که آن زمـــان به عنوان یـــک عضو ثابت 
در جلســـات ما حضور داشت. در اواخر 
دولـــت آقای خاتمـــی، ایـــن لایحه پس 
از تصویـــب توســـط دولت بـــه مجلس 

فرســـتاده شد.
با ابلاغ سیاســـت های کلـــی اصل 44، به 
دلیل تأکید این سیاســـت ها بر مســـأله 
رقابـــت، بـــا هماهنگی هایی کـــه صورت 
گرفـــت این لایحه بـــه عنوان بخشـــی از 

قانون اجـــرای سیاســـت های کلی اصل 
44 تصویب شـــد. لذا طبق قانـــون باید 
شـــورای رقابت تشکیل می شـــد و علاوه 
بـــر اعضایـــی که بایـــد توســـط مجلس، 
قوه قضائیه و بخـــش خصوصی انتخاب 
می شـــدند، انتخاب تعـــدادی از اعضای 
ایـــن شـــورا در اختیـــار وزرا از جمله وزیر 
اقتصاد صورت می گرفت. ســـه نفر از این 
اعضا کـــه اقتصاددان بوده، باید توســـط 
وزیر اقتصاد معرفی می شـــدند. از طرفی 
رئیـــس شـــورای رقابت نیز طبـــق قانون 
بایستی از بین ســـه اقتصاددان این شورا 
انتخاب می شـــد. لذا وزیر اقتصاد رئیس 
شـــورای رقابـــت را بـــه صورت مســـتقیم 
انتخـــاب نمی کند. اما لاجـــرم رئیس، از 
بین ســـه نفری که توســـط وزیـــر اقتصاد 
معرفـــی شـــده انتخـــاب می شـــود. بـــه 
هرحـــال بعـــد از معرفی آقایـــان پژویان، 
معمارنـــژاد و صـــلاح منـــش بـــه عنوان 
اعضـــای اقتصـــادی شـــورا، مـــن بســـیار 
علاقه منـــد بـــودم کـــه اقتصاددانی مثل 
دکتـــر پژویـــان کـــه ســـال ها در حـــوزه 
اقتصاد رفـــاه و بخش عمومـــی کار کرده 
و از لحاظ علمی، شـــخصیتی مستقل و 
پایبنـــد به اصول محســـوب می شـــود به 
عنـــوان رئیس شـــورای رقابـــت انتخاب 
شـــود. پس از صحبت هایی کـــه با دکتر 
پژویـــان دربـــاره پذیرفتن مســـئولیت در 
شـــورای رقابت انجام دادم، وی پذیرفت 

تاریخ شفاهی

 احمدی  نژاد به برنامه 
چهارم نقد داشت. 

حتی دوستانی رفته 
بودند و برخی از 

این اسناد پشتیبان 
را دیده بودند که 

اتفاقاً بعضی از 
این ایرادهایی که 

می  گرفتند، وارد بود. 
گویا در آن اسناد 
اشاراتی شبیه به 

این مضمون نوشته 
شده بود که »ما اگر 

می  خواهیم در اقتصاد 
پیشرفت کنیم، باید 

در سایر عرصه  ها 
کوتاه بیاییم« یا به 

اصطلاح از عباراتی 
مانند ادغام در 

اقتصاد جهانی، ادغام 
در نظم جهانی و... 
استفاده شده بود. 

به نظرم احمدی  نژاد 
این نوع تعابیر را قبول 

نداشت. ولی باید 
بدانیم این تعابیر 

و اصطلاحات در 
احکام قانون برنامه 

وجود ندارد. در اسناد 
پشتیبان موارد قابل 

نقد و دارای ایراد زیاد 
بود که نمونه  های 

آن، همین جملات 
و تعابیر است اما آن 
چیزی که در قانون 

برنامه تصویب شده 
است، تفاوت زیادی با 

این موارد دارد

سرانجام حذف 3 صفر پول ملی چه شد؟
اجرای چنین طرح هایی نیازمند فضایی آرام در اقتصاد کشور است و در دولت های نهم و دهم به سرانجام 

نرسید، البته تا آنجا که می دانم این طرح همچنان در دستور کار بانک مرکزی است

انتشـــار جلد نخســـت کتـــاب محرمانه های اقتصـــاد ایران کـــه به بررســـی تحولات 
ســـال های 84 تا 92 اقتصاد ایران اختصـــاص دارد، مجموعه گفت و گوهایی اســـت 
که با سیدشـــمس الدین حســـینی؛ وزیر امور اقتصادی و دارایی آن ســـال ها توسط 
میثم و مهدی مهرپور انجام شـــده اســـت. حســـینی درباره تحولات آن دوره ســـخن 
گفتـــه و دلایـــل برخی تصمیمـــات اقتصادی دولـــت محمود احمدی نـــژاد را بیان کرده اســـت. در این شـــماره وی به 

مباحثی مانند شـــکل گیری شـــورای رقابـــت، حذف 3 صفر از پـــول ملی و... پرداخته اســـت.

کـــه بـــه شـــورای رقابـــت بیاید. ســـپس 
بـــا رئیس جمهـــور دربـــاره آمـــدن دکتر 
پژویـــان حـــرف زدم و نظر ایشـــان را نیز 
جلب کـــردم. از آنجـــا که نهایتـــاً رئیس 
شـــورای رقابت باید توســـط اعضای شورا 
و از بین ســـه اقتصاددان انتخاب می شد 
بـــا رایزنی هایـــی که صورت گرفـــت آقای 
دکتـــر پژویان توســـط اعضای شـــورا و با 
حکم رئیس جمهور به ریاســـت شـــورای 
رقابـــت انتخاب شـــد. حتی بعـــد از روی 
کار آمـــدن دولـــت یازدهم، طبـــق قانون 
دکتـــر پژویان اگر می خواســـت تـــا پایان 
ایـــن دوره می توانســـت رئیـــس شـــورای 
رقابـــت بماند. امـــا به نظـــرم وی به این 
جمع بندی رســـید کـــه در دولت جدید 
چه بسا پشـــتیبانی لازم از شـــورا صورت 
نگیرد، لذا از ریاست شـــورا استعفا کرد. 
برداشـــت شـــخصی من در مورد ریاست 
شـــورای رقابـــت این بـــود کـــه از همان 
ابتـــدای کار بایســـتی یـــک اقتصـــاددان 
برجســـته ریاســـت این شـــورا را بر عهده 
بگیرد تا به اعتبار و وزن این شـــورا کمک 
شـــود. انصافاً با توجه به مدت زمانی که 
از تشـــکیل این شـــورا می گذرد، حداقل 
می تـــوان گفت: »اهمیـــت آن در اقتصاد 

ایـــران جا افتاده اســـت.«

 وقتی آقای پژویان توسط شما  	
به احمدی نژاد معرفی شد و وی نیز 

نظر موافق خودش را نسبت به دکتر 
پژویان اعلام کرد، از خودم پرسیدم 
چطور می شود فردی مانند جمشید 

پژویان که دارای یک شناسامه 
سیاسی - اقتصادی کاملاً مشخص 

و خاص بوده و جزء مدافعان 
سیاست های تعدیل اقتصادی 
و از جمله اقتصاددانان لیبرال 

کشور محسوب می شود، در دولت 

احمدی نژاد پستی به این مهمی 
بگیرد. خود شما چطور این مسأله 

را توجیه می کنید؟
 البتـــه مـــن فکـــر می کنم ایـــن حرف ها 

بیشـــتر نظرات فردی شماســـت.

 آقای دکتر! این موضوع مورد  	
اتفاق نظر بسیاری از دوستان من 

هم بود.
 تحلیل من این اســـت کـــه این حرف ها 
و  خـــاص  گروه هـــای  توســـط  بیشـــتر 
بـــه صـــورت هـــدف دار مطرح می شـــد 
و کســـانی کـــه بـــه ایـــن مباحـــث دامن 
می زدنـــد، عمدتـــاً کســـانی بودنـــد کـــه 
دوســـت داشـــتند خود یا اطرافیانشـــان 
وزیـــر اقتصـــاد یا رئیـــس شـــورای رقابت 
باشـــند. من به یـــاد ندارم دکتـــر پژویان 
جـــزء اقتصاددانـــان طرفـــدار سیاســـت 
تعدیـــل بـــوده باشـــد. من بـــه صراحت 
می گویـــم دکتـــر پژویـــان را بـــا توجـــه به 
ســـوابق علمی که از وی ســـراغ داشـــتم 
انتخـــاب کـــردم. پژویـــان در همـــه این 
ســـال ها، از زمانـــی کـــه پـــس از اتمـــام 
تحصیـــل به ایـــران بازگشـــته اســـت به 
عنـــوان یـــک اقتصـــاددان عالـــم بدون 
کوچکتریـــن صبغـــه و نـــگاه سیاســـی 
حرف هایـــش را زده و نظراتش را مطرح 
کـــرده اســـت. اتفاقـــاً آقـــای پژویـــان از 
بســـیاری از افـــرادی که ادعـــای حمایت 
از دولت احمدی نژاد را داشـــتند نسبت 
به دولـــت وفادارتر بود. منتهـــا وفاداری 
دکتـــر پژویـــان نســـبت بـــه دولت نـــه از 
احساس، بلکه از جنس وفاداری علمی 
و کارشناســـی بـــود، کما اینکـــه جاهایی 

انتقـــاد هم کرده اســـت.

 در مدت شکل گیری شورای  	
رقابت به عملکرد شورا و ریاست آن 

گزارش
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اقتصاد 
برنامه گریز 

نداریم

کتاب

ا  ر ن  ا یـــر ا د  قتصـــا ا
برنامه  گریز نمی  دانم، اما 
ما در خیلـــی از مواقع، از 
پیش  بینی مواردی غافل 
می  شـــویم کـــه در خلال 
و فراینـــد اجـــرای برنامه 
اتفـــاق می  افتـــد. مثـــلاً 
زمانـــی که برنامـــه پنجم 
نوشـــته می  شـــد، شکل 
یم  هـــا  تحر یل  شـــما و 
اینگونـــه نبود. لـــذا باید 
برای ایـــن موضوع فکری 
اساســـی کـــرد کـــه اگـــر 
شـــرایط اجـــرای برنامـــه 
با شـــرایط هنگام تدوین 
برنامه تغییر کند قابلیت 
اصـــلاح وجـــود داشـــته 
باشـــد تا شـــاید به جای 
واژه »برنامه  گریـــز« واژه 
دیگری جایگزین شـــود! 
اما بنده چـــون با افرادی 
مثـــل آقای پژویـــان بارها 
صحبت کـــرده  ام، یقین 
دارم که ایشان با داشتن 
مفهـــوم  بـــه  راه  نقشـــه 
لفتـــی  مخا ت  مـــد بلند
ندارد. ایشان در محافل 
ت  به کـــرا ســـی  رشنا کا
تأکیـــد داشـــته کـــه برای 
اقتصاد ایران باید نقشـــه 
راه داشـــته باشیم. نقشه 
هـــم می تواند یـــک نوع 
برنامه باشـــد. بـــه نظرم 
ایشـــان اصـــل موضـــوع 
را نفـــی نکـــرده اســـت. 
ماهیـــت و ویژگی  هـــای 
ایـــن ســـند و یـــا برنامـــه 
بســـیار مهم است. اینکه 
موضوعـــات مختلـــف و 
متفـــرق را کنار هم جمع 
کنیـــم برنامـــه نیســـت. 
همین الان کافی اســـت 
کتـــاب قانـــون برنامـــه را 
بـــا هـــم چنـــد صفحه  ای 
ورق بزنیم، خواهیم دید 
خیلـــی از احـــکام برنامه 
ارتباطـــی بـــا موضوعات 

برنامه  ای نـــدارد.


